
  گزارش

اين توهم بايد شكسته شود
پس از وزير خارجه آلمان نوبت به مشاور وزير خارجه انگليس رسيد تا به 
زعم خود با خط و نشان كشيدن براي مردم ايران، از دولت ايران بخواهد 
قانون »اقدام راهبردي براي لغو تحريم ها و صيانت از حقوق ملت ايران« 
مصوب مجلس شوراي اسللامي را به اجرا در نياورد. جيمز كلورلي روز 
جمعه گذشته با اين ادعا كه ايران بايد سرپيچي سيستماتيك از تعهداتش 
ذيل برجام را به عقب برگرداند، افزود: ما عميقاً از اقدامات ايران  به خصوص 
فعاليت هايش در زمينه تحقيقات و توسللعه و ذخيره اورانيوم كم  غنا كه 
نقض مفاد توافق هسته اي هستند، نگرانيم. اگر ايران در خصوص برجام 
جدي است، نبايد قانوني را كه اخيراً به تصويب پارلمان اين كشور رسيده و 
گام هاي بيشتري در جهت نقض برجام برمي دارد، اجرايي كند. او در پايان 
مدعي شد كه انگليس توانايي بازگرداندن تمامي تحريم هاي سازمان ملل 
عليه ايران را دارد. پيش از او نيز هايكو ماس وزير خارجه آلمان در مصاحبه  
با هفته نامه اشپيگل گفته بود كه برجام ديگر به كار نمي آيد. بايد با ايران 
به توافق گسترده تري برسيم كه شامل برنامه هاي هسته اي، موشكي و 
نقش منطقه اي ايران است. او هم مدعي شده بود:» شكلي از توافق به عاوه 
برجام لازم است كه با منافع ما هم همخواني داشته باشد!«موج توهمي كه 
اروپايي ها را گرفته به شكلي ديگر اردوغان را نيز گرفتار خود كرده است و 
او نيز روز جمعه در جريان رژه نظامي در باكو براي جدايي شمال و جنوب 

ارس مرثيه سرايي  كرد. 
مخاطب اين يادداشت نه وزراي اروپايي هستند و نه اردوغان؛ چراكه اين 
دومي بقاي خود را در قدرت مديون قهرمان مقاومت است و وزراي اروپايي 
نيز عاوه بر اينكه مشللكات داخلي خود را دارند، طي سال هاي اخير با 
بازي دادن دولت ايران براي پيش بيني سازوكارهايي براي خنثي كردن 
تحريم هاي ترامپ و زمينه سازي براي اثر گذاري بيشتر فشار حداكثري 
امريكا عليه مللردم ايران، آنچنللان منفور مردم ايران هسللتند كه حتي 
رسانه هاي واداده داخلي نيز در روزهاي اخير ترجيح داده  اند از كنار مدعيات 
آنها عبور كنند، اما مخاطب اين يادداشت كساني در داخل هستند كه طي 
سال هاي اخير ضمن تأخير وتعلل در تقويت اقتصاد مقاومتي و استحكام 
سللاخت دروني قدرت، بارها نسللبت به راهبرد نظام جمهوري اسامي 
ايران در تقويت عقبه هاي راهبردي خود در منطقه و هزينه هاي اندكي 
كه صرف آن مي شود، معترض بوده و در اين مسير تا آنجا كه توانسته اند، 

سنگ اندازي كرده اند. 
البته ماجرا تنها به وزراي اروپايي و امثال اردوغان خاصه نمي شود، بلكه 
توهمي كه اينها دچار آن شده اند حتي به برخي از شيخك هاي خليج فارس 
كه همگی از يك قماشند نيز سرايت كرده و در روزهاي اخير و بعد از آشكار 
شدن نشانه هاي شكست ترامپ و ادعاي بايدن و اطرافيانش مبني بر اينكه 
بايد توافقي جديد با ايران بنويسيم، مدعي شده اند كه ما هم بايد در مذاكرات 
شركت داشته باشيم يا اينكه غني سازي هسته اي ايران بايد متوقف شود. 

واقعيت آن است كه منشأ حساسيت و نگراني كشورهاي اروپايي و برخي 
از عوامل منطقه اي آنها، تنها توان هسللته اي يا موشللكي ايران نيست، 
چراكه آنها هم بر صلح آميز بودن فعاليت هاي هسته اي ايران واقفند و هم 
نمي توانند نقش برجسته مجاهدت هاي سردار سليماني و مدافعان حرم 
و ديگر نيروهاي جبهه مقاومت را در رفع مهم ترين تهديد دست ساخته 
غربي ها و ارتجاع عرب يعني گروه هاي تكفيري انكار كنند، بلكه مهم ترين 
نگراني آنها در ناتواني در شكسللت مقاومت مردم ايران اسللت؛ چراكه 
ايستادگي مردم ايران عماً باعث خلع ساح تيم افراطي ترامپ در ادامه 
تحريم ها شده اسللت، به گونه اي كه رابرت اوبراين، مشاور امنيت ملي 
جديد امريكا كه بعد از عزل جان بولتن به اين سمت منصوب شده بود، در 
همان آغاز كار اذعان كرد كه امريكا در ادامه تحريم هاي خود به پايان خط 
رسيده است؛ شكستي كه عزل برايان هوك، مسئول گروه اقدام امريكا 
عليه ايران را نيز در پي داشت. روزنامه »واشنگتن پست« فرداي روزي 
كه او عزل شد، به نقل از يك مقام ارشد سللابق در دولت امريكا نوشت 
كه از هوك خواسته شد استعفا كند تا مسللئوليت شكست استراتژي 
واشنگتن عليه ايران، بر دوش وي بيفتد. نشريه انگليسي گاردين نيز در 
ترسيم اين شكست پا را فراتر مي نهد و مي نويسد:»امريكايي ها واقعاً به 
اوج باهت و مسخرگي رسيده اند، امريكايي ها آنقدر دستشان را بد بازي 
كرده اند، آنقدر پرخاشگر بوده اند كه خود را نزد ديگران منزوي كرده اند، 
نه تنها سياسللتي را كه در پيش گرفتند، پذيرفته نشد، بلكه خودشان 

نخواستني بودند.«
به رغم اين شكست ها و ناكامي ها، آنچه در اين فرآيند اروپايي ها و مرتجعين 
منطقه و امثال اردوغان را دچار توهم كللرده، وادادگي و انفعال برخي از 
مسئولان و رسانه هاي داخلي است كه از يك سو صراحتاً با مصوبه مجلس 
مخالفت مي كنند و از سوي ديگر با ذوق زدگي در پي شكست ترامپ به 
سياست هاي بايدن اميد بسللته اند و البته اين نگراني هم وجود دارد كه 
خواسته يا ناخواسته دستاوردهاي سال ها مقاومت و ايستادگي مردم ايران 
را به اميد پيروزي مقطعي در عرصه سياسي با انجام برخي تغييرات موضعي 

و وعده هاي بي پايه به معامله بنشينند. 
اين در حالي است كه امريكايي ها با تشديد جنگ رواني و پيوست كردن 
گزاره هاي نظامي نظير مانور هواپيماهاي ب52 در نزديك مرزهاي ايران، 
تاش دارند تا با معتبر نمايي تهديد نظامي، فرآيند را تسهيل و به زعم خود 

اراده مقاومت مردم را متزلزل كنند. 
هوشياري نسبت به تحركات عوامل و پادوهاي داخلي دشمن به رغم عدم 
تاش جدي مسئولان براي كاهش مشكات اقتصادي مردم، مسئوليت 
نيروهاي جبهه انقاب را در اين شرايط بسيار سنگين تر مي كند تا در كنار 
مردم ايران با پاسخ به موقع و درخور نسبت به تحركات ميداني و جنگ 

رواني، با ايستادگي و مقاومت ، نقشه هاي دشمنان را خنثي كنند. 

     ايسنا: جورج تاناسی، روزنامه نگار تحقيقی و شناخته شده آلبانی كه 
به تازگی درباره شرايط كرونا در كمپ گروهك منافقين تحقيقات ميدانی 
را آغاز كرده است، اين كمپ را شبيه سردخانه يك بيمارستان برای معالجه 
بيماران مبتا به كوويد19 دانسته است. پايگاه خبری هابيليان به نقل از 
رسانه های آلبانی نوشللت، اين روزنامه نگار كه پيش از اين از مرگ شش 
عضو منافقين به خاطر كرونا در ماه نوامبر خبر داده بود، می گويد: هيچ آمار 
تقريبی از اينكه چه تعداد از مجاهدين خلق تحت تأثير كوويد 19 هستند 
يا اينكه چه تعداد از آنها هنوز نشانه اين بيماری را ندارند و وضعيت سامتی 
ديگران به چه صورت است، وجود ندارد. همانطور كه تعداد بهبود يافتگان 

نيز روشن نيست.
    فارس: قائم مقام شورای هماهنگی تبليغات اسامی كشور عناوين 
ايام الله دهه بصيرت و ميثاق با ولايت )از 9 الی 19دی( را با شعار محوری 

»بصيرت فاطمی، ولايتمداری، مقاومت علوی« اعام كرد. 
    خانه ملت: عليرضا زاكاني رئيس مركز پژوهش هاي مجلس ضمن 
تاكيد بر كسری 344 هزار ميليارد تومانی بودجه در سال آينده اظهار كرد: 
دولت بايد با اندكی افزايش احساس مسئوليت پذيری، بودجه ای دقيق تر 
برای سللال آينده تدوين می كرد زيرا در حقيقت آنها بودجه ای نبسته و 
هيچگونه اصاحات ساختاری را هم انجام نداده اند. لايحه بودجه 1400 
از نظر من بی نظير است و طی سال های مختلف تاكنون بودجه ای با اين 

عرض، طول و كسری تدوين نشده است.
    ايرنا: سردار غامرضا جالي رئيس سازمان پدافند غيرعامل كشور 
با بيان اينكه سردار دكتر زارعی نشللان داد كه پاسداری به لباس نيست 
بلكه به تفكر، عقيده و باور است، گفت: الگوی »مقاومت فعال« دشمن را 

مغلوب كرده است.
    مهر: سيد سلمان سللاماني سخنگوی وزارت كشللور با بيان اينكه 
نام نويسی متقاضيان دريافت تابعيت ايرانی، اينترنتی انجام می شود، گفت: 
فراهم نبودن تمام مدارك و مستندات متقاضيان يكی از مهمترين عوامل 

كندی تشكيل پرونده هاست.

عباس حاجي نجاري

 رئیس جمهور که با شعار »تدبیر و امید« آخرين ماه های دولتش را می گذراند 
 همچنان »امید« به رفع تحريم ها از طرف دولت واضع تحريم ها دارد و »تدبیر« او 
برای اجرای قانون مجلس آن است  که  آن قانون را با »تفسیر خودمان« عمل کند 

دولت تفسیر و امید

 رئیس  جمهور   در نشست خبری با خبرنگاران 
در پاسخ به پرس�ش »جوان« با اشاره به اينكه 
بودج�ه س�ال 1400 انتزاع�ي نیس�ت ب�ر اين 
نكته تأکید ک�رد که ف�روش 2 میلی�ون و 300 
هزار بش�كه نفت قطعي اس�ت و اين کار بدون 
تحريم و ب�دون برجام ه�م امكانپذير اس�ت.
روز گذشللته حسللن روحانللي،  رئيس  جمهور ي 
كشللورمان براي اولين بللار در سللال 99 ميزبان 
خبرنگاران و نمايندگان رسللانه ها در سالن شهيد 
بهشتي نهاد رياست جمهوري بود؛ نشستي كه به 
دليل شيوع ويروس كرونا با حفظ فاصله اجتماعي و 
تعداد گزيده تري از رسانه ها برگزار شد و بحث بودجه 
سال 1400 و سرنوشت برجام در دولت آينده امريكا، 

مهم ترين محورهاي آن را تشكيل مي داد. 
    روايت   برجام دست و پا شكسته 

در ابتدای نشسللت  رئيس  جمهور  بلله ارائه آماري 
از اقدامات صورت گرفتلله در دولت هاي يازدهم و 
دوازدهم پرداخت و در بخشي از سخنانش با اشاره 
به شكسللت دولت امريكا در ويران كردن اقتصاد 
ايران گفت: جنگ اقتصللادی ترامپ عليه ايران به 
نتيجه نرسيد و شكست خورد. توافق برجام ايراداتی 
داشت كه به هرحال بی نقص فقط خداست. برخی 
می خواستند برجام را نابود كنند تا نباشد و همانطور 
كه گفتم اين برجام كه دسللت و پايش را شكسته 
بودند با دست و پای شكسته جلوی ترامپ ايستاد و 

سه بار او را در مجامع بين المللی شكست داد.
روحانی تأكيد كرد: پايان تحريم به معنای اين است 
كه مردم به يكی از حقوق خود دست يافتند و پايان 
ترامپ به معنای پايان جنگ اقتصادی و تروريسم 
اقتصادی است. دولت نخواهد گذاشت كسانی پايان 
تحريم را به تأخير بيندازند، ما اين اجازه را به آنان 
نخواهيم داد. تحريم بايد پايان پذيرد و اين حق مردم 
ماست. امريكا بايد به برجام بازگردد و ما هم گفته ايم 
كه هرگاه اين اتفاق بيفتللد ما هم حاضريم به همه 

تعهدات خود بازگرديم.
   بودجه 1400 انتزاعي نیست 

در اين نشسللت خبرنگار روزنامه »جوان« با طرح 
اين سؤال از  رئيس  جمهور  گفت: شللما در بودجه 
رقم فروش 2 ميليون و 300 هزار بشللكه در روز را 
آورده ايللد؛ از آنجا كه هزينه بودجه براسللاس آمار 
قطعی است، آيا قطعيتی برای رفع تحريم ها وجود 
دارد يا عكس آن شاهد عدم فروش نفت و آوار شدن 
كسری بودجه بر سر دولت بعدی كه ممكن است 
از هر جناحی باشللد، خواهيم بود و شما تقريباً در 
تمامی سؤالات هيچ پاسللخ قطعی درباره پرسش 
اول خبرنگاران در اين باره نداديد و تحليل خود را از 

شرايط و اوضاع بين المللی گفتيد.
روحاني در پاسللخ  گفت: بودجه دولت به مجلس 
برای كسب مجوز اسللت تا بتواند 2 ميليون و 300 
هزار بشكه نفت در روز بفروشد. ما بر مبنای تحليل، 
بودجه نمی نويسيم، بلكه بر مبناي واقعيت ها اين كار 
را می كنيم. ما بر مبنای اينكه پارسال چقدر صادرات 
نفت داشته ايم و راه حل های مختلف را به كار گرفته 
و وضعيت سال آينده بودجه مان چگونه است، ارقام 
بودجه را نوشته ايم. اگر تحريم ها برداشته نشوند و به 
برجام هم نيايند، ما 2 ميليون و 300 هزار بشكه نفت 
در روز را در بازار های داخلی و بين المللی می فروشيم. 
2ميليون و 300 هزار بشكه نفت در روز بر مبنای 
توان فعلی اسللت كه آن را در بودجه نوشللته ايم و 
اگر توان 2ميليون و ۸00 هزار بشكه نفت در روز را 

داشتيم، آن را هم در بودجه مي آورديم.
وي در ادامه تصريح كرد: بودجه ای را كه در مجلس 
تصويب خواهد شد، شش ماهه ابتدای سال آينده ما 
آن را اجرا خواهيم كرد و در شش ماهه دوم هم دولت 
بعدی بودجه را اجرا مي كند و نفت را می فروشد كه 
قرار است در مجموع 2 ميليون و 300 هزار بشكه در 
روز اين دو دولت در سال  1400نفت بفروشند، لذا 
بايد اين تفكر را از ذهن پاك كنيم. من آدم اين نظام 
از ابتدا بوده ام؛ همواره مسئوليت داشته ام و از زمانی 
كه نهضت از سال 41 شروع شده بود و بعد از انقاب 
همواره مسئول بوده ام. برای من نظام و كشور مطرح 
است و اينگونه كار نمی كنم كه شش ماه دولت من 
هست و بعد از آن دولت من نيسللت. دولت من بر 

مبنای تحليل اين رقم را در بودجه سال آتی ننوشته 
است و اگر تحريم ها برداشته شود صادرات نفتمان 2 
ميليون و ۸00 هزار بشكه در روز و شايد 2ميليون و 

900 هزار بشكه خواهد بود. 
رئيس  جمهور  همچنين در پاسخ به سؤال خبرنگار 
ايسنا با اشاره به انتقادات نمايندگان مجلس از بودجه 
پيشنهادي دولت براي سال 1400 اين بودجه را به 
نفع اقشار فرودست عنوان كرد و گفت: البته انتقاد 
از بودجه حق نمايندگان مجلس است. نيمی از اين 
بودجه را ما اجرا می كنيم و بقيه آن را هم دولت بعدی 
اجرا خواهد كرد. اين بودجه برای اقشار فرودست و 
برای جامعه سودمند است. بودجه بسيار خوب است 
و از اينجا به بعد ديگر در اختيار مجلس اسللت كه 

چگونه تصميم گيری كند.
  تلاش مي کنیم در اولین فرصت تحريم ها 

را رفع کنیم
چللراغ اولين سللؤال برجامي در نشسللت خبري 
 رئيس  جمهور  را خبرنگار شللبكه خبري الجزيره با 
پرسش درباره تاش براي برداشتن تحريم ها و امكان 
ماقات با بايدن در صورت لغو تحريم ها روشن كرد 
كه روحاني در پاسخ به وي گفت: دولت تمام تاش 
خود را مي كند تا در اولين فرصت ممكن تحريم غلط 
و ظالمانه را از دوش مردم بردارد. اين يكی از وظايف 
دولت است و اگر ممكن باشد همين ساعت اين كار 
را انجام می دهد. هر روزی كه 1+4 يا 1+5 به تعهدات 
خود عمل كند، ما هم به تعهداتمان عمل می كنيم.

روحاني همچنين سراغ مصوبه مجلس رفت و گفت: 
آنچه مجلس تصويب كرده، اقدام راهبردی برای رفع 
تحريم است و نه ادامه تحريم، اما اينكه آيا اين قانون 
با هدفی كه دارد منطبق است يا خير، بحث ديگری 
است. هر زمان كه 1+4 يا 1+5 به تعهدات خود عمل 
كند ما هم به اجرای تعهدات خود بازمی گرديم و هيچ 

مانعی در اين مسير نخواهيم داشت.
   در يک جنگ تمام عیار اقتصادی هستیم

روحاني در ادامه اين نشسللت در پاسللخ به سؤال 
خبرنگار فارس در خصوص سللهم مديران دولتي 
در شللرايط فعلي امروز اقتصادي كشور با تأكيد بر 
اينكه امروز در تحريم نيستيم خطا نكنيد، بلكه در 
يك جنگ تمام عيار اقتصادی هم هسللتيم كه در 
دنيا و تاريخ كم نظير است، خاطرنشان كرد: امروز 
تمام قدرت های دنيا به دنبال اين هسللتند كه ما 

نفت نفروشيم. 
سللال های 92تا اواخر 94 ما در تحريللم بوديم، اما 
مشكلي نداشللتيم. از سللال 9۷به بعد وارد جنگ 
اقتصادی شده ايم، اما برخی قوانين را قبول ندارند 
و مقام معظم رهبللری بارها فرموده انللد كه ما در 
جنگ اقتصللادی هسللتيم و فرمانللده اين جنگ 
رئيس جمهوری اسللت؛ وقتللی رئيس جمهوری 

فرمانده جنگ است، مديران آن هم در خط مقدم 
هستند.

وي با ادعاي اينكه برخي مخالفان در داخل كشور 
با مخالفان نظام در بيرون از كشور در برخي مواقع 
همصدا هسللتند، گفت: همانطور كه می گويم اگر 
شكستن تحريم ميسر باشد، يك دقيقه تأخير در آن 
حرام است، در زمينه مديريت نيز همين را می گويم 
و معتقدم اگر ما بتوانيم نقص مديريت را يك دقيقه 
زودتر برطرف كنيم، وظيفه مان را انجام داده ايم، اما 

چرا فقط به دولت حمله مي شود.
    قانون مجلس را با تفسیر خودمان اجرايي 

مي کنیم
روحانی در پاسللخ به پرسللش خبرگزاری تسنيم 
مبنی بر اينكه دولت برای مصوبلله مجلس درباره 
پروتكل های الحاقی چه اقدامی دارد، گفت: دولت 
قباً اين موضع خود را نسبت به اين قانون اعام كرده 
و من قبل از تصويب قانون هم اعام كردم كه اين را 
مفيد نمی دانيم. اين نظر شخص من نيست، دولت به 
اتفاق آرا اين طرح را مفيد نمی داند، البته من به وزرا 
و معاونين مربوطه دستور دادم كه آيين نامه اجرايی 
اين قانون را فراهم كنند و اميدوارم تا پايان اين هفته 
در جلسه دولت مطرح و تصويب شود و در صورت 

تصويب آن در دولت بر اساس آن عمل خواهد شد.
وی تصريح كرد: تفسيری كه ما از اين قانون داريم 
و بر اسللاس عنوان آن، آيين نامه اجرايي خواهيم 
نوشللت. عنوان طرح هم لغو تحريم هاست، يعنی 
قانونی كه می خواهد تحريم ها را لغو كند، نه قانونی 
كه می خواهد لغو آن را به تأخير بيندازد. همانطور 
كه نمايندگان هم گفتند می خواهند تحريم زودتر 

شكسته شود. 
  زمان و مكان انتقام خون شهید فخری زاده 

را ما تعیین می کنیم 
خبرنگار شبكه تلويزيوني دولتي چين به سراغ ترور 
شهيد فخري زاده رفت و از واكنش ايران درباره اين 
رويداد سللؤال كرد. روحاني در پاسخ به اين سؤال 
گفت: ترور شهيد فخری زاده كار آنهايی بود كه قصد 
داشتند در روزهای پايانی دولت ترامپ منطقه را به 
جنگ بكشانند، ايجاد بی ثباتی و جنگ در روزهای 

پايانی دولت ترامپ را دنبال می كردند.
رئيس جمهوری  ادامه داد: جمهوری اسامی ايران 
عاوه بر اينكه شهيد فخری زاده را دانشمندی بنام 
می داند، برای خود اين حق را قائل است كه انتقام 
خون او را در زمان و مكان مناسللب بگيرد و اجازه 
نخواهد داد كه زمان و مكان ايللن انتقام را ديگران 
تعيين كنند. در عين حال ثبات منطقه برای ما بسيار 
حائز اهميت است. ما طرح صلح هرمز را برای منطقه 
خليج فارس ارائلله داديم كه اين طللرح در مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد در سال گذشته مطرح و 

بعد هم برای رؤسای كشورهای منطقه فرستاده شد 
و همچنان اين طرح صلح روی ميز است.

روحاني در پاسخ به سؤال روزنامه ايران درباره عدم 
همكاري مجلس در خصوص بررسي لوايح دولت و 
ضرورت همكاري متقابل دو طرف گفت: برخی فكر 
می كنند مجلس نماينده ملت است و دولت از آسمان 
آمده؛ اين در حالی است كه رئيس جمهور را نيز مردم 
انتخاب می كنند. الان هم دولت و هم مجلس را مردم 
انتخاب می كنند و ما بايد در آنچه به نفع مردم است 
همديگر را ياری كنيم. طرح های نمايندگان اگر به 

نفع مردم باشد ما هم كمك می كنيم.
   برجام و توان موشكي قابل مذاکره نیست

 روحانی در پاسخ به پرسش خبرگزاری مهر درباره 
اينكه آيا جمهوری اسللامی نبايد برای بازگشت 
امريكا به برجام پيش شرط بگذارد و طلب خسارت 
كند، گفت: اگر بخواهيم از امريكا درخواست پرداخت 
خسللارت كنيم از سللال ها پيش از انقاب تا امروز 
امريكا خسارات بسللياری بر ما وارد كرده است، اما 
تعيين پيش شرط به معناي ادامه يافتن تحريم ها 
نيز است. آنچه امروز می گوييم اين است كه اگر 5+1 
فردا صبح به تمام تعهدات خود عمل كند، بافاصله 

ما هم عمل می كنيم.
وی در پاسخ به پرسش شبكه NBC درباره بازگشت 
امريكا به برجام و اينكه بايدن می خواهد درباره برنامه 
موشللكی و نفوذ منطقه ای ايران هم مذاكره كند، 
اظهار كرد: آن تعبيری كه از بايدن نقل كرديد را من 
نشنيدم كه بگويد اگر بخواهيم به برجام بازگرديم 
بايد يك توافق قوی تر باشد. اينكه حرف ترامپ بود، 
نه بايدن! ترامپ می گفت كه اگر بخواهيم به برجام 
برگرديم بايد يك توافق تازه انجام دهيم. اما جدای از 
اين، هيچ بحث و بررسی و مذاكره مجدد درباره برجام 
وجود ندارد و مسائل ديگری مانند مسائل منطقه ای 
و موشكی هيچ ربطی به برنامه هسته ای ندارد و همه 
اينها را قباً بحث كرده بودند. در زمان برجام و ماه ها 
می خواستند اين موارد را هم وارد مذاكره كنند كه 
ما رد كرديم و حالا چون ترامللپ از اين موارد خبر 
نداشت، اين حرف ها را می زد. بنابراين امكان چنين 

چيزی وجود ندارد.
     ناخش�نودي برخي از صدور اعدام حكم 

زم مهم نیست
روحانللي رئيس جمهوری در پاسللخ به پرسللش 
خبرگزاری فرانسه درباره اعدام روح الله زم و اينكه 
اين موضوع باعث برهم  خوردن برجام خواهد شد، 
تصريح كرد: جمهوری اسامی ايران قوه قضائيه دارد 
كه مستقل است و دادگاهش حكم صادر می كند 
و اين كه حالا چنين حكمی بللرای گروهی باعث 
خشنودی باشد يا برای گروهی باعث ناخشنودی كه 

برای ما مهم نيست.

فرمانده کل سپاه:
دشمن اقتدار علمي ما را هدف قرار داده است

فرمانده کل س�پاه ب�ا تأکید ب�ر اينكه 
امروز دش�منان همه عرصه ه�ا از دارو، 
غ�ذا، آب و درم�ان را عرص�ه جنگ با 
ما ق�رار داده ان�د، گفت: امروز دش�من 
رش�د و اقتدار علم�ي ما را ه�دف قرار 
داده و ه�ر نقطه اي که دش�من روي آن 
تمرک�ز مي کند، نقط�ه قوت ما اس�ت.

به گزارش سپاه نيوز، سردار سرلشللكر پاسدار حسين سامي فرمانده 
كل سپاه پاسداران انقاب اسامي صبح ديروز در جشنواره باقرالعلوم 
دانشللگاه علوم پزشللكي بقيه الله الاعظم)عج( اظهار كرد: يك  كشور 
نمي تواند با توسللعه جغرافيا بزرگ شود حتي  منابع اقتصادي كشورها 
هم محدود است، اما شايد تنها بتوان با دانش، ارزش هاي افزوده جديد 
به دست آورد. وي با تأكيد بر اينكه علم و آگاهي دامنه هاي عظمت يك 
كشور را گسترش مي دهد، گفت: اگر  ذخاير علمي  يك  كشور رشد يابد، 
جامعه بزرگ  مي شود؛ در حالي كه بيشتر جنبه هاي سياسي، اقتصادي 
يا فرهنگي را عامل استقال ملت ها در نظر مي گيرند،  اما استقال علمي 

منشأ اقتدار يك ملت است. 
سرلشكر سامي با بيان اينكه هر آنچه سلليطره بيگانگان را بر شئون 
جامعه ما زياد كند، وابسللتگي است، اظهار كرد: دشللمناني داريم  كه 
 همواره تاش مي كنند ما را كوچك و عقب نگاه دارند، زيرا كشوري كه 
عقب باشد، ضعيف خواهد شد و مجبور به تسليم  مي شود، اما اگر كشور 
از سلللطه علمي بيگانه خارج و نيازهاي اساسي را در درون خود توليد 
كند، حتي اگر در محاصره جهاني هم  قرار گيرد، زنده مي ماند و رشللد 
مي يابد. فرمانده كل سللپاه در ادامه با بيان اينكه براي جوان بودن يك 
جامعه بايد هر روز شاخصه جديد و تفاضل و برتري جديدي يافت، گفت: 
ما  مي خواهيم مستقل باشيم  و در علم استقال داشته باشيم. در كنار 
آن، استقال در سامت هم مهم است. وي با بيان اينكه امروز دشمنان 
با تحريم هاي ظالمانه حتي دارو به ما نمي دهند و دانشمندان ما را ترور 
مي كنند، گفت: زماني كه فردي به دليل حركت در فضاي علمي ترور 
مي شود به اين معناست كه دشمن رشد و اقتدار علمي ما را هدف قرار 
داده و هر نقطه اي كه دشللمن روي آن تمركللز مي كند، نقطه قوت ما 
است؛ دستيابي به اين مهم كه دانشگاه علوم پزشكي بقيه الله پيشران و 
پرچمدار رشد علمي و پيشرفت هاي شتابدار و نوين  پزشكي  در سطح 
ايران و جهان باشد، از اين  منطق سر چشمه مي گيرد. سرلشكر سامي 
با تأكيد بر اينكه انتظار داريم اين تاش ها در جهات متنوع با افق هاي 
بلند طراحي و دنبال شللود، گفت:علم امكان تسلللط و چيرگي ايجاد 
كرده است، به كشور عزت مي بخشد و استقال را به طور كامل تفسير 
مي كند. وي با تأكيد براينكه راه انللدازي مركز تحقيقات ژنتيك نور از 
جمله دستاوردهاي مهم سپاه محسوب مي شود، اظهار داشت: وقتي  
مي توانيم  نقشه ژنتيك  انساني را رمز گشايي كنيم درمان را راحت تر و 
دقيق تر به انجام مي رسانيم، از اين رو نبايد از جهان عقب بمانيم. فرمانده 
كل سپاه با تأكيد بر اينكه امروز دشمنان همه عرصه ها از دارو، غذا، آب 
و درمان را عرصه جنگ با ما قرار داده اند، گفت: ما تمايلي نداريم همه 
مسللائل را با مدل جنگ بيان كنيم، اما اين اقدام امروز توسط دشمن 
صورت گرفته اسللت و با همت و تاش مي توان تهديد دشللمنان را به 
عرصه رشد و پيشرفت تبديل كرد. سرلشكر سامي در پايان با تقدير از 
تاشگران عرصه علمي در سپاه و دست اندركاران راه اندازي مركز جامع 
ژنتيك نور گفت: سپاه با دستيابي به افتخارات علمي و پيشرفت هاي 
تكنولوژي، قله هاي مرتفعي را تسخير و افتخارات جديدي را به آلبوم 

افتخارات ايران اسامي اضافه مي كند. 

آيت الله رئیسي:
هزينه ايستادگي كمتر از سازش و تسلیم است

مقاوم�ت راهب�رد و سیاس�ت قطع�ي 
جمهوري اسلامي در برابر امريكا، اروپا 
و دش�منان اس�ت و هزينه ايستادگي 
کمتر از س�ازش و تس�لیم خواهد بود. 
به گللزارش اداره كل روابللط عمومي قوه 
قضائيه، آيت الله سلليد ابراهيم رئيسي در 
جلسه صبح ديروز شوراي عالي قوه قضائيه 

با ابراز خرسللندي از اعام پيروزي مردم كشورهاي مختلف منطقه بر 
عناصر تكفيري سللاخته و پرداخته امريكا و اروپا و رژيم صهيونيستي 
گفت كه اين پيروزي غرورآميز، ثمره مجاهدت هللا و خون پاك حاج 

قاسم سليماني و هزاران شهيد جبهه مقاومت است. 
رئيس دستگاه قضا درس بزرگ پيروزي جبهه مقاومت بر تكفيري ها 
و عناصر تروريست داعش را »پيروزي گفتمان مقاومت« عنوان كرد 
و گفت: مقاومت راهبرد و سياسللت قطعي جمهوري اسامي در برابر 
امريكا و اروپا و دشللمنان است و هزينه ايسللتادگي كمتر از سازش و 
تسليم خواهد بود. آيت الله رئيسي تصريح كرد: سخن روشن جمهوري 
اسللامي و پيام ملت بزرگ ما مقاومت و تأكيد بر اهداف مقدس نظام 
اسامي اسللت و دشللمن بايد به جاي تاش براي دو قطبي سازي و 
ايجاد چندصدايي در ايران به تعهدات خود پايبند باشد و به تعهداتش 

عمل كند. 
رئيس قوه قضائيه در ادامه با بيان اينكه توجه به پژوهش هاي قضات، 
آراي پژوهش محور و ايده هاي نو و جديد درباره مسللائل مهم حقوقي 
مي تواند يكي از زمينه هاي تحولي در قوه قضائيه باشللد، بازنگري در 
سياسللت هاي جنايي و به روز رسللاني قانون مجازات اسامي و آيين 
دادرسللي كيفري را مورد تأكيد قرار داد. آيت الله رئيسي تدوين نظام 
مسائل براي رسلليدن به راهكارهاي جديد در حل مسللائل قضايي را 
نيز مورد تأكيد قرار داد و گفت: بايد بررسي كنيم كه با چه روش هاي 
نويني مي توان به پرونده هاي جنايي و دعاوي خانواده، دعاوي مالي و 
مباحث مربوط به اسناد و اماك رسيدگي كرد كه هم به مباني قرآني و 
فقهي نزديك و هم كارآمدتر باشد. رئيس دستگاه قضا همچنين دقت 
در آمار و ارقام در فعاليت هاي تحقيقاتي و پژوهشي را نيز مورد تأكيد 
قرار داد و با رد برخي آمار مطرح شده درباره ورودي پرونده هاي قضايي 
گفت: برخي رقم پرونده هاي ورودي به قوه قضائيه را 1۷ ميليون پرونده 
عنوان كرده اند، در حالي كه اين آمار مربوط به تعداد رسيدگي هاست. 
آيت الله رئيسللي مجموع پرونده هاي وارده به شللوراهاي حل اختاف 
و دادگسللتري ها را حدود 9 ميليون فقللره عنوان كللرد و گفت: آمار 
1۷ميليوني پرونده هاي قضايي در واقع مربوط به فرايند رسيدگي به 
2ميليون پرونده وارده به شوراهاي حل اختاف و ۷ ميليون پرونده در 
دادگستري هاست كه در يك چرخه از بازپرسي و محاكم تا ديوان عالي 

كشور مورد رسيدگي قرار مي گيرند. 
رئيس قوه قضائيه سپس در واكنش به گزارش حجت الاسام درويشيان، 
رئيس سازمان بازرسي كشور، با تشكر از حضور ميداني و سركشي وي 
در استان خوزستان گفت: نفس حضور مسئولان در بين مردم در زمان 
مشكاتشان موجب مي شللود مردم بدانند عده اي پيگير مسائل آنها 
هستند و همين امر موجب آرامش خاطر آنها مي شود. آيت الله رئيسي 
تأكيد كرد: موضوع آبگرفتگي در اسللتان خوزستان براي چندمين بار 
است كه اتفاق مي افتد و لازم است به صورت جدي پيگيري شود و اگر 
قصور، تقصير و ترك فعل افرادي موجب بروز اين شرايط شده، بدون 
هيچ گونه رودربايسللتي و اغماض برخورد شود. رئيس دستگاه قضا به 
مديران دسللتگاه هاي موظف در استان خوزسللتان هم هشدار داد كه 
بايد بدانند ملزم به اجراي توافقات و پيشللنهادات ارائه شده براي حل 

مشكات مردم هستند. 
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کاري ک�ه نتانیاه�و در ح�ال انج�ام دادن 
آن اس�ت فع�ال ک�ردن تیم باي�دن ب�ا توجه 
ب�ه پروژه ه�اي مش�ترك گذش�ته اس�ت که 
ق�دم اول آن ت�رور ش�هید فخ�ري زاده ب�ود. 
به گللزارش فللارس، فؤاد ايللزدي عضللو هيئت 
علمللي دانشللگاه تهللران در دومين نشسللت از 
سلسه نشسللت هاي علمي تخصصي »مذاكره از 
ديد علم« جامعه اسامي دانشللجويان دانشگاه 
تهران با بيان اينكه مذاكره لزوماً نه هميشلله بد 
است نه هميشه خوب گفت: مذاكره ابزاري است 
در مجموعه ابزارهايي كه در حوزه سياست خارجي 
كشورها وجود دارد و ماك خوبي و بدي مذاكره 
نتيجه آن است، اگر نتيجه مثبتي تصور شود يا در 
مذاكره گذشللته نتايج خوبي حاصل شده باشد، 
قاعدتاً مذاكرات بعدي هم مي تواند نتيجه خوبي 

داشللته باشللد. اگر مذاكرات قبلي خيلي نتيجه 
مثبتي نداشته باشد قاعدتاً بايد از آن درس گرفت 
و نسللبت به مذاكره بايد احتياط بيشتري شود. 
وي افزود: در رابطه با مذاكللرات ايران و امريكا در 
هفت هشت سال گذشته واقعيت امر اين است كه 
با اينكه دوستان مذاكره كننده حتماً دغدغه مند 
بودند و تاش كردند، حتماً سفر زياد رفتند، حتماً 
ركورد زدند در تعداد سللاعت هايي كه با مقامات 
امريكايي نشستند و زحمت هاي زيادي كشيدند، 
منتها در عمل، نتيجه مذاكرات به نظر نمي رسد كه 

نتيجه مثبتي باشد. 
اين استاد دانشگاه ادامه داد: الان و ضعيت ما در دوره 
تحريمي خيلي بدتر از وضعيتي است كه ايران قبل 
از مذاكرات برجام داشت، فروش نفت ايران، كمتر 
از فروش نفت ايران قبل از مذاكرات اسللت يا پس 

از مجموعه مذاكراتي كه منجر به برجام شد ايران 
بخش عمده اي از توانمندي هاي هسته اي خودش 
را كنار گذاشللت. پس ما بايد از عقل و هوشللي كه 
برخوردار هستيم، استفاده كنيم و مشكاتي كه در 
گذشته پشت سر گذاشتيم قاعدتاً نبايد دوباره تكرار 
كنيم. ايزدي اضافه كرد: اول بهمن ماه رئيس جمهور 
جديد وارد كاخ سفيد خواهد شد و بر اساس شواهدي 
كه موجود است به نظر مي رسد بايدن قرار است وارد 
كاخ سفيد شود. سؤالي كه وجود دارد اين است كه 
اگر آقاي بايدن رئيس جمهور شود چه اتفاقي براي 

رابطه ايران و امريكا مي افتد؟
اين استاد دانشللگاه گفت: جوابي كه در ذهن بنده 
وجود دارد، اين است كه آقاي بايدن سياست ترامپ 
را قبول ندارد و قاعدتاً اين سياست را بايد عوض كند؛ 
منتها نقدي كه بايدن به ترامپ داشت اين نبود كه 

كار غيراخاقي انجام شده و دموكرات ها به برجام بر 
مي گردند، بلكه دغدغه بايدن و اطرافيانش اين است 
كه ترامپ ايران را خللوب مديريت و محدود نكرده 
است و معتقد هستند كه او براي سرنگوني جمهوري 
اسامي طمع و فكر كرده است كه مي شود از برجام 
خارج شد و فشارها را افزايش داد و امتياز بيشتري 
از ايران گرفللت، ولي حتللي در دوره ترامپ برخي 
امتيازهايي كه ذيل برجام گرفته بودند را از دست 
دادند. وي اداملله داد: از اين جهت نقدي كه بايدن 
دارد اين اسللت كه اگر دموكرات ها بودند از برجام 
خارج نمي شللدند، برجام را گروگان مي گرفتند و 
با اسللتفاده از اين گروگان، برجام دوم و سوم را به 
ايران تحميل مي كردند و تهديد مي كردند كه اگر 
ايران تن به برجام دوم و سوم ندهد ما از برجام اول 

خارج مي شويم. 

عضو هیئت علمي دانشگاه تهران:
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